

Ewa SZCZEPANKIEWICZ-RUDZKA 

Uniwersytet Jagielloński

ewa.szczepankiewicz@uj.edu.pl

OD DEMOKRACJI DO AUTORYTARYZMU POPULISTYCZNEGO

TUNEZJA ERY KAÏSA SAÏEDA

ABSTRACT

From democracy to populist authoritarianism: The Tunisian case under Kaïs Saïed

Tunisia is one of the few Arab countries that underwent a genuine democratic transition following the Arab Spring. While other states experienced authoritarian backlash or conflict, Tunisia initially followed a path of democratization, marked by the adoption of a new constitution in 2014 and democratic elections in 2014 and 2019. However, the lack of socio-economic reforms and unmet expectations led to growing public discontent. A turning point occurred in July 2021, when President Kaïs Saïed suspended parliament and assumed executive powers, initiating a process of power centralization. His actions have been viewed as a halt to democratization and the beginning of re-autocratization. This article analyzes Saïed's rise and consolidation of power, the socio-political conditions that enabled it, and his style of governance through Pierre Rosanvallon's typology of populist rule. The article argues that Saïed's political success stems from the crisis of representative democracy, social frustration, and the strategic use of populist and conspiratorial rhetoric.

Keywords: autocracy, Kaïs Saïed, Tunisia

Słowa kluczowe: autokracja, Kaïs Saïed, Tunezja

WPROWADZENIE

Tunezja jest jednym z nielicznych państw świata arabskiego, które w następstwie arabskiej wiosny przeszło rzeczywistą i uporządkowaną transformację polityczną w kierunku systemu demokratycznego. To właśnie w Tunezji rozpoczęła się fala protestów, która w 2010 r. zapoczątkowała rewolucyjne przemiany w regionie Bliskiego Wschodu i Afryki Północnej. Podczas gdy wiele państw doświadczyło destabilizacji, powrotu do autorytaryzmu lub wojny domowej, Tunezja przez dłuższy czas podążała ścieżką demokracji – począwszy od wyłonienia konstytuancy, poprzez uchwalenie nowej konstytucji w 2014 r., aż po przeprowadzenie demokratycznych wyborów parlamentarnych i prezydenckich w latach 2014 i 2019. Uchwalona w sposób konsensualny konstytucja wprowadziła ustrój parlamentarny i uznawana była za najbardziej demokratyczną ustawę zasadniczą w świecie arabskim¹.

Pomimo udanych przemian instytucjonalnych transformacji nie towarzyszyły oczekiwane reformy społeczno-gospodarcze. Niezrealizowane postulaty społeczne – będące fundamentem protestów z lat 2010-2011 – nie zostały spełnione, co pogłębiało rozczarowanie obywateli procesem postrewolucyjnym. Punktem zwrotnym okazał się dzień 25 lipca 2021 r., kiedy to prezydent Kaïs Saïed, wybrany w demokratycznych wyborach trzy lata wcześniej, zawiesił działalność parlamentu i przejął pełnię władzy wykonawczej, inicjując proces koncentracji władzy w swoim ręku. Działania te interpretowane są jako zatrzymanie procesu demokracji i początek reautokracji ustroju politycznego Tunezji.

Tematyka arabskiej wiosny i jej konsekwencji geopolitycznych w regionie Afryki Północnej i Bliskiego Wschodu jest często podejmowana w polskiej literaturze naukowej. Znacznie rzadziej analizie poddaje się procesy wewnętrznych przeobrażeń w kontekście procesów demokracji i reautokracji systemów politycznych świata arabskiego po 2011 r.

Niniejszy artykuł ma na celu wypełnić tę lukę poprzez analizę fenomenu politycznego, jakim jest dojście i utrzymywanie się przy władzy Kaïsa Saïeda. W pierwszej kolejności zostanie zrekonstruowana trajektoria transformacji ustrojowej Tunezji po 2011 r. Po drugie, scharakteryzowane zostaną kluczowe czynniki społeczno-polityczne, które umożliwiły objęcie i utrwalenie władzy przez Saïeda. Wreszcie, podjęta zostanie próba scharakteryzowania stylu rządzenia prezydenta. W tym celu zastosowana zostanie czterofilarowa typologia francuskiego socjologa Pierre'a Rosanvallon, która pozwoli na kwalifikację stylu rządów aktualnego prezydenta jako populistyczny. W artykule populizm traktowany jest jako kategoria analityczna opisująca styl sprawowania władzy oraz jako strategia legitymizacyjna, która sprzyja koncentracji władzy i procesom reautokracji. Analiza łączy elementy dyskursu politycznego (retoryki, narracji i ram interpretacyjnych) z praktykami rządzenia, w szczególności decyzji instytucjonalnych podejmowanych po 25 lipca 2021 r.

¹ T. Groppi, *La Constitution tunisienne de 2014 : Illustration de la globalisation du droit constitutionnel?*, „Revue française de droit constitutionnel” 2026, vol. 114, n° 2.

Sformułowana w artykule hipoteza badawcza zakłada, że sukces polityczny Kaïsa Saïeda, trwałość jego władzy oraz proces reautokratyzacji ustroju Tunezji są wynikiem połączenia kryzysu demokracji przedstawicielskiej, niespełnionych oczekiwań społecznych oraz skutecznego łączenia retoryki populistycznej z teoriami spiskowymi i konspiracjonizmem.

1. ETAPY TRANSFORMACJI USTROJOWEJ W TUNEZJI W LATACH 2011-2021

Etap przejściowy

Transformacja ustrojowa Tunezji po upadku reżimu Ben Alego była procesem złożonym. Pierwszy etap przemian ustrojowych w Tunezji – okres tranżycji demokratycznej – rozpoczął się 14 stycznia 2011 r., wraz z ucieczką prezydenta Zina al-Abidina Ben Alego z kraju. Ten moment symbolizował koniec autorytarnego reżimu i zapoczątkował proces demokratyzacji.

Etap tranżycji można podzielić na dwie zasadnicze fazy. Pierwsza z nich, trwająca od 14 stycznia do 15 marca 2011 r., to okres prób przejęcia kontroli nad rewolucją przez przedstawicieli dawnego reżimu – osoby związane z partią prezydencką, Zgromadzeniem Konstytucyjno-Demokratycznym i współpracownicy Ben Alego. W tym czasie powoływano kolejne rządy jedności narodowej, które spotykały się jednak z ostrą krytyką społeczeństwa i opozycji z powodu obecności w ich składzie ludzi starego systemu².

Druga faza rozpoczęła się 15 marca 2011 r., kiedy to powołano Wysoką Radę ds. Realizacji Celów Rewolucji, Reformy Politycznej i Tranżycji Demokratycznej – ciało o rewolucyjnej legitymacji³. Instytucja ta odegrała kluczową rolę w kształtowaniu ram prawnych dla demokratycznych przemian, przygotowując m.in. dekrety prowadzące do organizacji wyborów do Zgromadzenia Konstytucyjnego w październiku 2011 r.⁴

Warto podkreślić, że po obaleniu Ben Alego zastosowano art. 56 konstytucji z 1959 r., który przewidywał przekazanie władzy premierowi w przypadku czasowej niemożności sprawowania urzędu przez prezydenta. Funkcję tę objął premier Mohamed Ghannouchi, jednak już następnego dnia – zgodnie z art. 57 – urząd prezydenta przejął przewodniczący Izby Deputowanych, Fouad Mebazaa. Dzięki temu Tunezji udało się uniknąć politycznego chaosu i tzw. próżni władzy⁵.

² M. Hachemaoui, *La Tunisie à la croisée des chemins: Quelles règles pour quelle transition?*, „SWP Research Paper”, 2013, [online] https://www.swp-berlin.org/publications/products/research_papers/2013_RP06f_hmu.pdf, 19 V 2026.

³ J.-Ph. Bras, É. Gobe, *Légitimité et révolution en Tunisie*, „Revue des mondes musulmans et de la Méditerranée” 2017, n° 142, [online] <http://journals.openedition.org/remmm/9573>, 30 IV 2025.

⁴ *Tamże*.

⁵ M.Z. Chamzi, *Tunisie – Consensus sur la scène politique*, „The Maghreb and Orient Courier” 2017, n° 39, [online] <https://lecourrierdumaghrebetdelorient.info/focus/tunisie-consensus-sur-la-scene-politique/>, 30 IV 2025.

W wyborach do konstytuandy 23 października 2011 r. zwyciężyła islamistyczna partia Ennahda, zdobywając 89 z 217 miejsc w Zgromadzeniu Konstytucyjnym. Utworzyła ona koalicję z dwoma ugrupowaniami o charakterze świeckim – Ettakatolem i Kongresem na rzecz Republiki (CPR) – co dało podstawę do powołania tzw. rządu *Troïki*⁶.

Jednakże wewnętrzne różnice ideologiczne między partnerami koalicyjnymi, brak skutecznych reform oraz rosnące niezadowolenie społeczne związane z pogarszającymi się warunkami życia, bezrobociem i zagrożeniem terrorystycznym prowadziły do kryzysu. Eskalacja napięć nastąpiła po zamordowaniu dwóch opozycyjnych działaczy lewicowych – Chokriego Belaïda i Mohamada Brahmiego w 2013 r., co wywołało falę protestów i podważyło legitymację rządu Ennahdy⁷.

W odpowiedzi na pogłębiający się kryzys polityczny i społeczne napięcia w lipcu 2013 r. zainicjowano proces dialogu narodowego. Kluczową rolę odegrał tzw. Kwartet na rzecz Dialogu Narodowego, w skład którego weszły cztery organizacje społeczne: Generalny Związek Zawodowy Pracowników Tunezyjskich (UGTT), organizacja pracodawców (UTICA), Izba Adwokacka oraz Liga Praw Człowieka. Dzięki ich mediacji udało się doprowadzić do zawarcia porozumienia pomiędzy głównymi siłami politycznymi⁸.

Rezultatem konsultacji była decyzja o rozwiązaniu rządu *Troïki* i powołaniu technokratycznego gabinetu Mehdiego Jomaa w grudniu 2013 r. Nowy rząd otrzymał mandat do administrowania krajem i przygotowania kolejnych wyborów oraz do finalizacji prac nad nową konstytucją⁹.

Przyjęta 26 stycznia 2014 r. nowa ustawa zasadnicza była efektem szeroko zakrojonego kompromisu pomiędzy przedstawicielami różnych środowisk politycznych, w tym Ennahdy i ugrupowań świeckich. Kluczowe znaczenie miało tu powołanie Komisji ds. Konsensusu (*lejna at-tawafukat*), która wypracowała wspólne stanowisko w najtrudniejszych kwestiach, takich jak relacje państwo – religia czy prawa kobiet.

Konsolidacja demokracji

Wybory parlamentarne i prezydenckie przeprowadzone w 2014 r. stanowiły punkt zwrotny w procesie transformacji politycznej Tunezji, zapoczątkowując tzw. Drugą Republikę. W ich wyniku kraj formalnie zakończył etap tranzycji ustrojowej, wchodząc w fazę konsolidacji demokracji. Instytucje i normy wypracowane w okresie przejściowym – w tym nowa konstytucja oraz instytucje doradcze – rozpoczęły proces trwałego zakorzeniania się w strukturze państwa i życiu społecznym.

⁶ *Tamże*.

⁷ E. Szczepankiewicz-Rudzka, *Proces demokratyzacji Tunezji w świetle teorii transformacji systemowej*, „Athenaeum. Polskie Studia Politologiczne” 2019, vol. 61(1), s. 7–22.

⁸ *Tamże*.

⁹ C. Lussato, *Dialogue national, feuille de route : où va la Tunisie ?*, „Le Nouvel Observateur (NouvelObs)” 2013, 8 X 2013, [online] <https://www.nouvelobs.com/monde/20131008.OBS0129/dialogue-national-feuille-de-route-ou-va-la-tunisie.html>, 20 V 2026.

Zwycięstwo centrowo-laickiej partii Nidaa Tounes w wyborach parlamentarnych (86 mandatów)¹⁰ oraz wybór jej lidera, Bėjiego Caïda Essebsiego, na urząd prezydenta zapewniły początkową dominację sił świeckich na tunezyjskiej scenie politycznej¹¹. Nie była to jednak pełnia władzy – w liczącym 217 miejsc parlamencie pierwszej kadencji znalazło się łącznie 13 ugrupowań, co wymusiło poszukiwanie koalicjantów. Początkowo Nidaa Tounes współpracowała z partiami centrowymi, Afek Tounes oraz Kongresem na rzecz Republiki (CPR). Kluczowym momentem dla procesu konsolidacji demokracji w duchu konsensualnym było jednak dołączenie w 2016 r. do rządu jedności narodowej islamskiej partii Ennahda, która w wyborach zdobyła 69 mandatów i była drugą siłą w parlamencie. Uformowanie rządu jedności narodowej stanowiło kompromis między nurtami laickimi a islamistycznymi i miało na celu zapewnienie stabilizacji państwa wobec zagrożeń terrorystycznych i pogłębiającego się kryzysu gospodarczego¹².

Pomimo pozytywnych przesłanek politycznej równowagi koalicja rządowa szybko napotkała poważne trudności. Napięcia ideologiczne między Nidaa Tounes a Ennahdą, rozbieżności w podejściu do reform oraz brak spójnego programu gospodarczego doprowadziły do impasu legislacyjnego, a co za tym idzie – ograniczenia skuteczności działań rządu. Jednocześnie społeczne niezadowolenie i spadek zaufania do elit politycznych, oskarżanych o korupcję i nieudolność, się nasilały.

W 2015 r. bezrobocie w Tunezji wynosiło 15%, natomiast wśród młodzieży (15–24 lata) osiągnęło alarmujący poziom 35%. Szczególnie niepokojące było bezrobocie wśród absolwentów uczelni wyższych, sięgające 67%. W tym samym okresie Tunezja zmagала się z pogorszeniem bezpieczeństwa – zamachy terrorystyczne w Muzeum Bardo (marzec 2015) i w Susie (czerwiec 2015) doprowadziły do gwałtownego spadku liczby turystów europejskich. Turystyka, która w 2010 r. odpowiadała za ok. 70% rynku usług i 7,5% PKB, zmniejszyła się niemal o połowę, co miało poważne konsekwencje dla gospodarki narodowej¹³.

Narastające trudności ekonomiczne przełożyły się na wzrost napięć społecznych. W styczniu 2016 r. w Kasserine wybuchły zamieszki, które szybko rozprzestrzeniły się na inne miasta, m.in. Kairuan i Gabes. Przyczyną protestów była pogarszająca się sytuacja materialna obywateli, szczególnie w regionach peryferyjnych, cechujących się wysokim bezrobociem i brakiem dostępu do podstawowych usług¹⁴.

¹⁰ *Nidaa Tounès remporte 85 sièges au Parlement tunisien*, France 24, 2014, [online] <https://www.france24.com/fr/20141030-elections-tunisie-nidaa-tunes-remporte-85-sieges-parlement>, 2 V 2025.

¹¹ *Tunisie : le juriste Kaïs Saïed remporte largement l'élection présidentielle*, „Le Monde”, 13 X 2019, [online] https://www.lemonde.fr/international/article/2019/10/13/les-tunisiens-appelles-a-voter-pour-le-second-tour-de-la-presidentielle_6015331_3210.html, 2 V 2025.

¹² A. Kadlec, *Tunisia's Paradoxical Political Union: Ennahda and Nidaa Tounes*, RAND Corporation, 5 II 2016, [online] <https://www.rand.org/pubs/commentary/2016/02/tunisi-as-paradoxical-political-union-ennahda-and-nidaa.html>, 3 V 2025.

¹³ W. Muhlberger, *La transition en Tunisie : La délicate éclosion du compromis politique*, „Annuaire IEmed de la Méditerranée” 2016, s. 219.

¹⁴ L. Martinez, *L'Afrique du Nord après les revoltes arabes*, Paris 2009, s. 69.

W odpowiedzi na kryzys rząd próbował przeciwdziałać pogarszającej się sytuacji na rynku pracy poprzez rozszerzenie sektora publicznego. W latach 2010-2014 zatrudniono 180 000 nowych pracowników, z czego aż 40% znalazło zatrudnienie w sektorze bezpieczeństwa i obrony. Działania te doprowadziły jednak do istotnego wzrostu wydatków publicznych – w 2015 r. koszty wynagrodzeń w administracji wyniosły 13,5% PKB, co stanowiło aż 56% budżetu państwa. Pomimo prób stymulowania gospodarki brak reform strukturalnych pogłębiał frustrację społeczną, szczególnie wśród młodzieży, która doświadczała braku perspektyw zawodowych i socjalnych¹⁵.

Symbolicznym krokiem w kierunku demokracji partycypacyjnej były pierwsze wolne wybory samorządowe przeprowadzone w 2018 r. Mimo dużej liczby kandydatów i oczekiwań związanych z decentralizacją władzy frekwencja wyniosła jedynie 33,7%, co potwierdziło niski poziom zaufania obywateli do klasy politycznej i samego procesu demokratycznego¹⁶.

Kolejne wybory – parlamentarne i prezydenckie – odbyły się w 2019 r. w warunkach rosnącego niezadowolenia społecznego, głębokiego kryzysu gospodarczego i narastającego rozczarowania efektywnością systemu demokratycznego. W wyborach prezydenckich zwycięstwo odniósł niezależny kandydat Kaïs Saïed, profesor prawa konstytucyjnego, który prowadził kampanię opartą na postulatach moralizacji życia publicznego i demokracji oddolnej. W drugiej turze głosowania uzyskał on 72,71% głosów przy frekwencji wynoszącej 55,02% (w I turze – 18,4% głosów i frekwencja 45,02%)¹⁷. Jego przeciwnikiem był Nabil Karoui, oskarżony o przestępstwa finansowe, który prowadził kampanię wyborczą do drugiej tury z aresztu, co wzbudziło kontrowersje dotyczące równości szans w procesie wyborczym¹⁸.

Równolegle odbyły się wybory parlamentarne, które nie wyłoniły dominującej siły politycznej – Ennahda zdobyła 52 mandaty, Qalb Tounes (partia założona przez Karouiego) – 38, a reszta mandatów trafiła do pomniejszych ugrupowań, co dodatkowo zintensyfikowało fragmentację sceny politycznej¹⁹.

¹⁵ Raport MFW, nr 15/285, s. 18.

¹⁶ F. Dahmani, *Tunisie: Seulement 33,7% de participation pour les premières municipales de l'après-révolution*, „Jeune Afrique” 2018, [online] <http://www.jeuneafrique.com/557942/politique/tunisie-seulement-337-de-participation-pour-les-premieres-municipales-de-lapres-revolution/>, 30 IV 2025.

¹⁷ *Tunisie: Kaïs Saïed élu président avec 72,71 % des voix*, RFI, 14 X 2019, [online] <https://www.rfi.fr/fr/afrique/20191014-tunisie-presidentielle-kais-saied-elu-president-republique-officiel>, 30 IV 2025.

¹⁸ Wybory te zostały jednak zdominowane przez kontrowersje związane z aresztowaniem Nabila Karouiego. Zatrzymany 23 sierpnia 2019 r. pod zarzutem prania brudnych pieniędzy i uchylania się od płacenia podatków, Karoui spędził niemal całą kampanię przed pierwszą turą w areszcie tymczasowym. Jego zwolennicy oskarżyli przeciwników o polityczny spisek, zarzucając, że nie zapewniono równych szans kandydatom. W rezultacie 9 października, kilka dni przed drugą turą, Karoui został zwolniony z aresztu, mimo że nie zapadł jeszcze żaden wyrok w jego sprawie. F. Bobin, L. Blaise, *En Tunisie, la libération de Nabil Karoui relance la campagne présidentielle*, „Le Monde”, 10 X 2019, [online] https://www.lemonde.fr/international/article/2019/10/09/en-tunisie-la-liberation-de-nabil-karoui-relance-la-campagne-presidentielle_6014879_3210.html, 2 V 2025.

¹⁹ *Le parti islamiste Ennahda en tête des législatives en Tunisie*, France 24, 9 X 2019, [online] <https://www.france24.com/fr/20191009-tunisie-parti-islamiste-ennahda-tete-legislatives-nabil-karoui>, 3 V 2025.

Brak stabilnej większości uniemożliwił powołanie efektywnego rządu. Pomimo mianowania Elyesa Fakhfakha na urząd premiera w lutym 2020 r. jego rząd szybko utracił poparcie. Po dymisji Fakhfakha prezydent Saïed mianował nowego szefa rządu – Hichema Mechichiego. Wkrótce po objęciu stanowiska przez premiera doszło do poważnych napięć między Zgromadzeniem Reprezentantów a prezydentem, gdy ten ostatni odmówił mianowania nowych ministrów powołanych w ramach zmian w rządzie.

Prezydent zarzucił im korupcję, jednak poza kwestiami personalnymi konflikt ten miał głębsze podłoże. Coraz wyraźniej ujawniał się spór między prezydentem a przewodniczącym parlamentu, Rachedem Ghannouchim, liderem ugrupowania Ennahda.

Narastający impas polityczny doprowadził do paraliżu instytucjonalnego, co w obliczu potrzeby przeprowadzenia kluczowych reform gospodarczych w państwie, które borykało się z trudnościami wynikającymi z procesu transformacji oraz wyzwań związanych z pandemią, pogłębiło kryzys polityczny i społeczny²⁰.

Autokratyczny przewrót Kaïsa Saïeda

25 lipca 2021 r., w obliczu głębokiego kryzysu sanitarnego i społecznego, Kaïs Saïed powołał się na art. 80 konstytucji, by zdymisjonować premiera Hichema Mechichiego, zawiesić parlament i przejąć pełnię władzy wykonawczej. Choć formalnie opierał się na zapisach ustawy zasadniczej, działania te zostały uznane za nielegalne i zakwalifikowane w literaturze politologicznej jako *self-coup* czy *autogolpe*²¹.

W art. 80 konstytucji Tunezji z 2014 r. czytamy, iż *Prezydent Republiki może, w przypadku bezpośredniego zagrożenia, które zagraża integralności terytorialnej, bezpieczeństwu lub niepodległości kraju oraz uniemożliwia prawidłowe funkcjonowanie władz publicznych, podjąć środki, jakie nakłada stan wyjątkowy*. I dalej: [...] *co może nastąpić, po konsultacji z szefem rządu, przewodniczącym Zgromadzenia Przedstawicieli Ludu oraz po poinformowaniu przewodniczącego Trybunału Konstytucyjnego*²². Z punktu widzenia formalnego wątpliwości budzi natura stanu zagrożenia i brak wypełnienia obowiązku konsultacyjnego. Zwłaszcza że na skutek kryzysu politycznego i konfliktu na linii pałac prezydenta – urząd marszałka parlamentu wskazany w artykule organ – Trybunał Konstytucyjny – nie został powołany.

²⁰ *En Tunisie, une trêve fragile entre Kaïs Saïed et Rached Ghannouchi*, „Jeune Afrique”, 24 II 2020, [online] <https://www.jeuneafrique.com/mag/899824/politique/en-tunisie-une-treve-fragile-entre-kais-saied-et-rached-ghannouchi/>, 2 V 2025.

²¹ W literaturze przedmiotu można znaleźć wyrażenia kwalifikujące akt z 25 lipca 2021 r. jako autozamach (*self-coup*), konstytucyjny zamach stanu czy zapożyczony z języka hiszpańskiego *autogolpe*, który za *Słownikiem języka polskiego* definiowany jest jako *sprzeczna z konstytucją forma przejścia całkowitej władzy w państwie przez legalnego szefa władzy wykonawczej, praktykowana zwłaszcza w krajach Ameryki Południowej*. Zob. *autogolpe*, hasło [w:] *Słownik języka polskiego*, [online] <https://sjp.pwn.pl/slowniki/autogolpe>, 2 V 2025.

²² *Konstytucja Republiki Tunezyjskiej*, 2014, [online] https://www.jurisetunisie.com/tunisie/codes/Constitution_2014/Constitution_2014_Fr_JuristeTunisie.pdf, 2 V 2025 [wszystkie tłumaczenia cytatów obcojęzycznych w tekście pochodzą od autorki].

W kolejnych miesiącach po przejściu władzy prezydent Kaïs Saïed stopniowo demontował demokratyczny porządek. Zawiesił znaczną część konstytucji, rozwiązał Najwyższą Radę Sądownictwa, a w marcu 2022 r. oficjalnie rozwiązał parlament.

W lipcu 2022 r. przeprowadził referendum konstytucyjne, które – mimo frekwencji wynoszącej zaledwie 30% i bojkotu ogłoszonego przez opozycję – doprowadziło do przyjęcia nowej ustawy zasadniczej²³.

Nowa konstytucja znacząco poszerzyła kompetencje prezydenta, ustanawiając w Tunezji system ultraprezydencyjny. Saïed uzyskał prawo do samodzielnego powoływania członków rządu – niezależnie od składu parlamentu – oraz do wydawania dekretów z mocą ustawy. Zyskał również niemal pełną kontrolę nad wymiarem sprawiedliwości²⁴.

W ramach koncentracji władzy zlikwidowano lub podporządkowano prezydentowi kluczowe instytucje demokratyczne, takie jak Trybunał Konstytucyjny, Najwyższa Rada Sądownictwa oraz dotąd niezależna Najwyższa Komisja Wyborcza (ISIE), która była jednym z filarów przejściowego systemu demokratycznego po 2011 r. W imię „jedności państwa” prezydent odrzucił zasadę podziału władzy i odmówił przekazywania kompetencji jakimkolwiek organom niezależnym od bezpośredniego wyboru obywateli. W praktyce doprowadziło to do skrajnej koncentracji władzy w jednym ośrodku²⁵.

Jednocześnie pogłębiały się ograniczenia wolności obywatelskich. Symbolem tego procesu stał się dekret nr 2022-54 z września 2022 r., który – pod pretekstem walki z dezinformacją – umożliwiał karanie obywateli za publikowanie treści uznanych za *falszywe wiadomości*, co w istocie ogranicza wolność słowa i działalność niezależnych mediów.

Od 2023 r. nastąpiła wyraźna eskalacja represji wobec opozycji. Dziesiątki polityków zostało oskarżonych o spisek przeciwko państwu lub współpracę z zagranicą. Według danych organizacji Human Rights Watch ponad 170 osób zostało uwięzionych z powodów politycznych. W kwietniu 2023 r. aresztowany został lider opozycyjnej partii Ennahda, Rached Ghannouchi, skazany na 22 lata więzienia za rzekome *zagrożenie bezpieczeństwa państwa* – wyrok uznany przez wiele organizacji międzynarodowych za motywowany politycznie²⁶.

Ofiarami represji padli również dziennikarze, prawnicy, związkowcy, aktywiści i przedsiębiorcy. Osoby krytykujące działania prezydenta były zawieszane w obowiązkach lub trafiały do więzień. Reżim systematycznie eliminuje wszelkie przejawy niezależności i oporu wobec władzy.

W takich okolicznościach odbyły się wybory prezydenckie 6 października 2024 r., które wielu obserwatorów określiło mianem farsy. Główny kontrkandydat Kaïsa Saïeda,

²³ *Tunisie : Estimations, transparence, opposition... Le référendum constitutionnel en 5 questions*, „Jeune Afrique”, 26 VII 2022, [online] <https://www.jeuneafrique.com/1362859/politique/tunisie-estimations-transparence-opposition-le-referendum-constitutionnel-en-5-questions/>, 2 V 2025.

²⁴ *Tamże*.

²⁵ *Tamże*.

²⁶ *L'interminable régression illibérale de la Tunisie*, „Le Monde”, 5 X 2024, [online] https://www.lemonde.fr/idees/article/2024/10/05/l-interminable-regression-illiberale-de-la-tunisie_6344293_3232.html, 2 V 2025.

Ayachi Zammel, lider opozycyjnej partii Azimoun, został skazany na 12 lat więzienia zaledwie pięć dni przed głosowaniem – za rzekome fałszerstwo podpisów poparcia²⁷. Drugi z kandydatów, Karim Gharbi, również został zatrzymany i oskarżony o *korupcję wyborczą*. W efekcie Saïed startował niemal bez realnej konkurencji, uzyskując aż 90,7% głosów w pierwszej turze²⁸.

Wynik ten kontrastował jednak z rekordowo niską frekwencją – zaledwie 28,8% uprawnionych wzięło udział w głosowaniu. Opozycja wezwała do bojkotu, wskazując na brak uczciwej rywalizacji, stronnictwość procesu wyborczego i atmosferę strachu. Niska frekwencja i brak konkurencji mogą być odczytywane z jednej strony jako brak poparcia dla projektu prezydenckiego, z drugiej zaś jako brak zainteresowania procesami politycznymi, ale i znaczna degradacja demokracji w Tunezji²⁹.

Ponury obraz sytuacji politycznej w Tunezji wyłania się nie tylko z analizy działań prezydenta Kaïsa Saïeda, ale również z międzynarodowych wskaźników mierzących jakość demokracji. Szczególnie wymowny w tym kontekście jest indeks demokracji opracowywany corocznie przez Economist Intelligence Unit (EIU). Ocenia on państwa w pięciu kluczowych kategoriach: proces wyborczy i pluralizm, funkcjonowanie rządu, udział polityczny, kultura polityczna oraz swobody obywatelskie. Na podstawie łącznej punktacji (w skali od 0 do 10) państwa klasyfikowane są jako: pełne demokracje, demokracje wadliwe, systemy hybrydowe lub reżimy autorytarne.

Po rewolucji w 2011 r. Tunezja rozpoczęła proces transformacji politycznej. W początkowej fazie – zgodnie z indeksem EIU – zaliczano ją do systemów hybrydowych (3,83 p. w 2011 r.). Jednak już w 2014 r., po przyjęciu nowej konstytucji i przeprowadzeniu wolnych wyborów parlamentarnych, Tunezja awansowała do kategorii demokracji wadliwej, osiągając wynik 6,4. Ten status utrzymała przez kolejne lata, osiągając najwyższy rezultat – 6,72 – w 2019 r.

Tabela 1. Miejsce Tunezji według wskaźnika indeksu demokracji za lata 2011-2023

	2011	2012	2013	2014	2015	2016	2017	2018	2019	2020	2021	2022	2023
Wynik	3,83	4,07	5,67	6,4	5,76	6,4	6,32	6,32	6,72	6,59	5,99	5,51	5,51
Typ reżimu	H	H	H	D	D	D	D	D	D	D	H	H	H

Źródło: opracowanie własne na podstawie raportów rocznych EIU, Index of Democracy.

Sytuacja zaczęła się jednak gwałtownie pogarszać od 2021 r., gdy prezydent Saïed zawiesił działalność parlamentu i rozpoczął rządy dekretemi. Wskaźnik EIU spadł do 5,99, co ponownie przesunęło Tunezję do kategorii systemu hybrydowego. Trend ten utrzymał się w kolejnych latach – zarówno w 2022, jak i 2023 r. kraj osiągał jedynie 5,51 p.

²⁷ *Tamże*.

²⁸ *L'interminable régression...*

²⁹ H. Nafti, *Notre ami Kaïs Saïed : Essai sur la démocratie tunisienne*, Paris 2024, s. 276.

Tunezja w praktyce zachowuje formalne mechanizmy demokratyczne, takie jak regularne wybory, jednak coraz bardziej są one obciążone manipulacjami i brakiem przejrzystości. Ograniczenia w zakresie wolności obywatelskich, marginalizacja opozycji, upolitycznienie sądownictwa oraz koncentracja władzy w rękach prezydenta sprawiają, że Tunezja jest w fazie przejścia od systemu demokracji wadliwej do autokracji.

2. PRZESŁANKI REAUTOKRATYZACJI SYSTEMU

Wolta polityczna, która dokonała się w lipcu 2021 r., a która zawróciła Tunezję ze ścieżki tranzytu demokratycznej, skłania do pytań o przesłanki, które doprowadziły Kaïsa Saïeda do władzy i decydują o jej trwaniu. Pytanie jest o tyle zasadne, że ten wcześniej mało znany polityk jesienią 2024 r. rozpoczął drugą kampanię prezydencką pomimo braku zaplecza politycznego partii, charyzmy i innych elementów budujących legitymację autokratycznych reżimów: wsparcie wojska, pełna kontrola mediów, legitymacja historyczna, religijna czy „bezpośrednie” wsparcie zewnętrzne.

Restauracja reżimu autokratycznego w Tunezji jest wynikiem wielopoziomowego kryzysu, którego poszczególne składowe się wzajemnie wzmacniają. Można go rozpatrywać na trzech płaszczyznach: instytucjonalno-politycznej, ideologiczno-tożsamościowej oraz społeczno-gospodarczej.

Przyjęty na mocy konstytucji z 2014 r. model ustrojowy, oparty na systemie parlamentarnym, miał na celu zapewnienie równowagi władz oraz zapobieżenie nadmiernej koncentracji kompetencji w łonie władzy wykonawczej. W teorii był to kompromisowy i uzasadniony wybór, jednak w praktyce politycznej okazał się źródłem głębokiego kryzysu instytucjonalnego.

System ten zakładał dominującą rolę parlamentu oraz rządu, wybieranego i odpowiedzialnego politycznie przed Zgromadzeniem. Prezydent, choć wybierany w wyborach bezpośrednich i posiadający silny mandat demokratyczny, został w dużej mierze ograniczony w swych prerogatywach – zwłaszcza w zakresie funkcji kreacyjnych i wykonawczych.

W dyskusjach nad wyborem systemu politycznego postrewolucyjnej Tunezji pojawił się postulat o obraniu kursu na reżim prezydencki. Wśród argumentów za takim rozwiązaniem powoływano się na silnie zakorzenione tradycje spersonalizowanej władzy wykonawczej w osobie Habiba Burgiby, później Ben Alego, a której gwarancję stanowiłby prezydent wyłaniany w wyborach bezpośrednich, o szerokich kompetencjach władczych³⁰.

Równolegle przyjęta ordynacja proporcjonalna w wyborach parlamentarnych, bez progów wyborczych, zaprojektowana w duchu maksymalnego pluralizmu, prowadziła do silnego rozdrobnienia sceny politycznej. W zamyśle miała gwarantować maksymalną reprezentację społeczną, lecz w praktyce skutkowała brakiem stabilnych większości

³⁰ H. M'Rad, *Quel changement de régime politique en Tunisie ? Dysfonctionnements, finalisme et variables*, „Revue Tunisienne de Sciences Politiques” 2023, n° 7, s. 111-112.

parlamentarnych, istnieniem labilnych koalicji i częstych zmian w łonie rządu, co z pewnością nie służyło sprawnemu administrowaniu państwem³¹.

Kryzys instytucjonalny i polityczny ujawnił się szczególnie wyraźnie po wyborach parlamentarnych i prezydenckich z 2019 r. Prezydentem został Kaïs Saïed, który w drugiej turze zdobył ponad 70% głosów i szybko zaczął uzurpować sobie prawo do aktywnego rządzenia krajem, opierając się na silnej legitymacji wyborczej. Tymczasem parlament, w którym zasiadało aż 20 partii, był wysoce sfragmentaryzowany. Największa frakcja – islamska Ennahda – zdobyła jedynie 52 z 217 mandatów, co nie wystarczało do samodzielnych rządów. Kolejne koalicje rządowe były kruche i niezdolne do skutecznego sprawowania władzy³².

Stabilizacji instytucjonalnej i politycznej nie służył konflikt personalny i ideologiczny pomiędzy prezydentem Saïedem a Rachedem Ghannouchim – liderem Ennahdy i jednocześnie przewodniczącym parlamentu. Już od stycznia 2021 r. prezydent konsekwentnie odmawiał przyjęcia dymisji członków rządu oraz powołania nowych ministrów wyznaczonych przez większość parlamentarną, podważając legalność nominacji oraz tryb ich zgłaszania³³. To doprowadziło do paraliżu egzekutywy i pogłębienia chaosu politycznego.

Na sytuację wpłynął także brak konsolidacji instytucjonalnej – do czego przyczynił się m.in. brak powołania Trybunału Konstytucyjnego, mimo że jego utworzenie przewidywał rozdział piąty konstytucji z 2014 r. Zgromadzenie Reprezentantów nie udało osiągnąć konsensusu co do wyboru wymaganych czterech sędziów. W konsekwencji kluczowy organ odpowiedzialny za nadzór konstytucyjności prawa nie powstał, a to umożliwiło arbitralne interpretacje przepisów przez władzę wykonawczą i nasiliło zjawiska takie jak nadużywanie rozporządzeń ministerialnych w praktyce politycznej i administracyjnej³⁴.

Konsolidacji demokratycznej nie służył także spór ideologiczno-tożsamościowy, który rozgrywał się między modernistyczną a konserwatywną wizją postrewolucyjnej Tunezji, a w swym politycznym przełożeniu między partią Ennahda a ugrupowaniami laickimi, już wcześniej wspominanymi Nidaa Tounes, Ettakatol, a także Parti Destourien Libre.

Konstytucja przyjęta w 2014 r. miała charakter konsensualny, co znajduje odzwierciedlenie w zastosowanych sformułowaniach. Przykładem jest art. 1, który powtórzone w identycznym brzmieniu jak w konstytucji z 1959 r.: *Tunezja jest państwem wolnym, niezależnym i suwerennym; jego religią jest islam [...], językiem – arabski, a jego ustrój – republikański*³⁵.

³¹ Tamże, s. 113.

³² *Le parti islamiste Ennahda...*

³³ T. Amara, *Tunisia President Designates New PM Amid Hopes of Ending Political Crisis*, Reuters, 26 VII 2020, [online] <https://www.reuters.com/article/world/tunisia-president-designates-new-pm-amid-hopes-of-ending-political-crisis-idUSKCN24Q0SG/>, 3 V 2025.

³⁴ H. M'Rad, *Quel changement...*, s. 114.

³⁵ *Konstytucja Republiki Tunezyjskiej...*

Ten zapis stał się przedmiotem trwałego sporu ideologicznego pomiędzy zwolennikami modernistycznej wizji państwa a islamistami. Z jednej strony artykuł nie wskazuje islamu jako źródła prawa, co mogło być odczytywane jako krok w kierunku świeckiego państwa. Z drugiej – nie przewiduje również jednoznacznego rozdziału religii od państwa, pozostawiając zapis w sferze nieostrej interpretacji³⁶.

Można odczytywać go *explicite* jako wskazanie, iż islam jest religią państwową, jednakże zwolennicy świeckiej formy państwa mogą przypisywać mu charakter czysto opisowy, stwierdzający fakt rzeczywistości społecznej, w której islam jest religią większości Tunezyjczyków³⁷.

Taka niejednoznaczność otwierała pole do sporów politycznych i prawnych, które miały wpływ na kształtowanie instytucji państwowych i ustawodawstwa w okresie transformacji ustrojowej.

Trzecim obszarem kryzysu jest płaszczyzna ekonomiczna.

Brak realnej poprawy sytuacji społeczno-gospodarczej, przekładającej się na warunki życia obywateli, stanowi jedno z kluczowych źródeł odwrotu od procesu demokratycznej tranzycji w Tunezji. Zjawisko to można określić mianem „zmęczenia transformacyjnego” (*transition fatigue*), będącego wynikiem nie tylko niespełnionych oczekiwań przez demokratyczne instytucje, lecz również pogłębiających się problemów strukturalnych i gospodarczych państwa.

W latach 2019-2021 sytuacja ekonomiczna kraju uległa znacznemu pogorszeniu. Choć rok 2019 przyniósł umiarkowany wzrost PKB na poziomie ok. 2,5%, inflacja utrzymywała się na wysokim poziomie (7%), bezrobocie wynosiło 15,3%, a wśród młodych w przedziale wieku 16-30 lat sięgało aż 34%³⁸. Dług publiczny wzrósł do 77% PKB, co – mimo wsparcia Międzynarodowego Funduszu Walutowego w ramach programu restrukturyzacji gospodarki o wartości 2,9 mld dol. – pogłębiało problemy fiskalne państwa³⁹.

Rok 2020 przyniósł załamanie gospodarcze spowodowane pandemią COVID-19. W drugim kwartale odnotowano dramatyczny spadek PKB o 46,4% w ujęciu rocznym – jeden z największych w regionie MENA. Bezrobocie wzrosło do 18%, a ponad 430 000 osób tymczasowo utraciło zatrudnienie, głównie w sektorze turystyki, który wcześniej był jednym z kluczowych filarów gospodarki. Wysokie koszty kryzysu oraz

³⁶ W. Tamzini, *La place de la religion dans la nouvelle Constitution tunisienne : prolégomènes à une sécularisation ?*, [w:] *Laïcité, Musulmans et Chrétiens en Méditerranée. Actes du colloque organisé à l'Université de Limassol (Chypre) les 31 mars et 1^{er} avril 2017 : Religions et États en Méditerranée orientale : influences ottomanes et héritage colonial*, Paris 2017, s. 85-88, [online] <https://www.calameo.com/read/0037423019986358799bc>, 20 V 2026.

³⁷ E. Szczepankiewicz-Rudzka, *Proces demokratyzacji Tunezji...*, s. 18.

³⁸ Institut national de la statistique (INS), *Indicateurs de l'emploi et du chômage – quatrième trimestre 2019*, [online] <https://www.ins.tn/publication/indicateurs-de-lemploi-et-du-chomage-quatrieme-trimestre-2019>, 2 V 2025.

³⁹ *Tunisie Bulletin de conjoncture : Réformes économiques pour sortir de la crise*, s. 5-17, [online] <https://documents1.worldbank.org/curated/en/909301642180849531/pdf/Tunisia-Economic-Monitor-Economic-Reforms-to-Navigate-Out-of-the-Crisis-Winter-2021.pdf>, 3 V 2025.

ograniczone rezerwy budżetowe sprawiły, że działania naprawcze rządu miały ograniczoną skuteczność⁴⁰.

W 2021 r. rozpoczęła się próba odbudowy gospodarki, jednak jej tempo wzrostu było niskie. MFW uruchomił nowy czteroletni program kredytowy o wartości 1,9 mld dol., lecz sytuacja wielu przedsiębiorstw i gospodarstw domowych nie uległa poprawie. Na domiar złego, odbiciu gospodarczemu nie służył kolejny kryzys – wojna w Ukrainie, która skutkowałą ograniczeniem podaży zbóż, a co za tym idzie, wzrostem cen importu. Dług publiczny osiągnął rekordowy pułap 81 mld dinarów (ok. 90% PKB), a inflacja utrzymywała się na poziomie 6-7%. Bezrobocie wynosiło blisko 18%, w grupie osób młodych (16-30 lat) przekraczało 30%⁴¹.

Niesprzyjająca koniunktura w światowej gospodarce, endemiczne problemy strukturalne i polityczne, które paraliżowały proces wdrażania reform, przyczyniły się do dalszej erozji zaufania społecznego do instytucji demokratycznych i elit politycznych. Wielopoziomowy kryzys, jaki trawił Tunezję u progu trzeciego dziesięciolecia XXI w., *de facto* uitorował drogę dla autokratycznego i populistycznego „projektu” Saïeda. Podpierając się populistycznymi hasłami, wskazując winnych zaniedbań i zapowiadając zmiany, niósł nadzieje na nowe otwarcie w historii postrewolucyjnej Tunezji.

3. POPULIZM AUTOKRATYCZNY KAÏSA SAÏEDA W ŚWIETLE TEORII

Populizm to złożone i wieloznaczne pojęcie, które wywołuje liczne kontrowersje. W naukach politycznych najczęściej definiuje się je jako ideologię polityczną lub logikę dyskursywną, która przeciwstawia *czysty lud zepsutym elitom*. Jest to podejście polityczne, które rości sobie prawo do reprezentowania woli ogółu narodu w opozycji do elit politycznych, gospodarczych i kulturowych, postrzeganych jako nielegitymizowane lub oderwane od rzeczywistości społecznej⁴².

Holenderski politolog Cas Mudde definiuje populizm jako ideologię *ubogą* (*thin-centered ideology*), ponieważ koncentrując się na moralnym konflikcie między ludem a elitami, może przyjmować różnorodne formy ideologiczne – od lewicowych po prawicowe, a nawet skrajnie prawicowe. Populizm dąży do ominięcia lub osłabienia tradycyjnych instytucji reprezentacyjnych na rzecz rzekomo bardziej bezpośredniej i autentycznej demokracji⁴³. Z kolei Jan-Werner Müller podkreśla, że populizm odrzuca pluralizm, uznając się za jedynego prawdziwego reprezentanta woli ludu⁴⁴.

⁴⁰ Tamże.

⁴¹ Groupe de la Banque mondiale, *Tunisie : Rapport de suivi de la situation économique (Avril 2021)*, [online] <https://www.banquemondiale.org/fr/country/tunisia/publication/economic-update-april-2021>, 3 V 2025.

⁴² E. Laclau, *On Populist Reason*, London 2005, s. 81; C. Mudde, *The Populist Zeitgeist*, „Government and Opposition” 2004, vol. 39, no. 4, s. 541-563.

⁴³ C. Mudde, *The Populist Zeitgeist...*, s. 541-563.

⁴⁴ J.-W. Müller, *What Is Populism?*, Philadelphia 2016, s. 45.

Francuski historyk i socjolog Pierre Rosanvallon proponuje bardziej systemowe podejście do zjawiska. Rozwija koncepcję populizmu jako spójnej ideologii politycznej, a nie tylko reakcji na współczesne problemy społeczne. Rosanvallon wskazuje cztery podstawowe filary współczesnego populizmu⁴⁵: 1. Demokracja bezpośrednia, natychmiastowa (fr. *immédiate*), która podważa rolę instytucji pośredniczących, takich jak sądy konstytucyjne, trybunały czy partie polityczne, stawiając na bezpośrednie wyrażenie woli ludu, często poprzez referenda. 2. Reprezentacja uosobiona, koncentrująca się na postaci charyzmatycznego przywódcy, który ma reprezentować lud, zastępując tradycyjne partie polityczne. 3. Emanacja suwerenności, często realizowana za pomocą polityki protekcjonizmu, polegająca na krytyce globalizacji i dążeniu do odzyskania kontroli nad gospodarką. 4. Moralna i jednorodna wizja społeczeństwa, postrzeganego jako *dobry lud* i przeciwstawianego elitom, oligarchom, krajom trzecim i instytucjom międzynarodowym.

Analiza Rosanvallon pozwala zatem postrzegać populizm nie tylko jako dyskurs, ale także jako sposób sprawowania władzy. Populizm w Tunezji, w praktyce władzy prezydenta Kaïsa Saïeda, wykazuje szereg charakterystycznych cech zgodnych z ujęciem teoretycznym francuskiego historyka.

Centralnym elementem tej formy sprawowania władzy jest wspomniana już opozycja między *czystym ludem* a *zepsutymi elitami*. W populistycznej narracji Saïeda społeczeństwo prezentowane jest jako jednolita, moralnie nieskazana wspólnota, zdradzona przez skorumpowane elity polityczne, gospodarcze i sędownicze. W tej wizji *lud* staje się abstrakcyjnym i symbolicznie skonstruowanym podmiotem, utożsamianym z jedynym legalnym źródłem władzy. Saïed konsekwentnie przedstawia siebie jako wyraziciela woli *prawdziwego ludu*, często posługując się formułą: *lud wie czy lud wie, czego chce* (arab. *al-sha'b yureed*)⁴⁶.

Takie ujęcie znajduje odzwierciedlenie m.in. w preambule konstytucji z 2022 r., w której widoczna jest bezpośrednia fuzja prezydenta z ludem, mająca na celu legitymizację jego działań⁴⁷.

Kolejnym istotnym aspektem populizmu w wykonaniu Saïeda jest rozmontowywanie instytucji demokracji liberalnej. Zgodnie z diagnozą Rosanvallon populizm dąży do eliminacji procedur i instytucji pośredniczących, które mają chronić przed tyranią większości i zapewniać pluralizm polityczny⁴⁸. Od lipca 2021 r. Saïed zlikwidował lub podporządkował sobie niemal wszystkie niezależne instytucje. Rozwiązał parlament, zawiesił obowiązującą konstytucję, a następnie przyjął nową w 2022 r., znacząco poszerzając prerogatywy głowy państwa. Nowy system władzy wprowadził silnie prezydencki model, w którym rola parlamentu została zredukowana do minimum, a decyzje podejmowane są za pomocą dekretów⁴⁹.

⁴⁵ P. Rosanvallon, *Le siècle du populisme : Histoire, théorie, critique*, Paris 2020, s. 102.

⁴⁶ H. Nafti, *Tunisie : Vers un populisme autoritaire ?*, Paris 2022, s. 178.

⁴⁷ *Tamże*, s. 112; H. Nafti, *Notre ami...*, s. 23-24.

⁴⁸ P. Rosanvallon, *Le siècle...* s. 39.

⁴⁹ *En Tunisie, le président Kaïs Saïed publie son projet de Constitution*, „Le Monde”, 1 VII 2022, [online]

Populizm Saïeda cechuje również silna „emocjonalizacja” dyskursu politycznego. W jego wypowiedziach dominuje retoryka odwołująca się do uczuć opuszczenia, degradacji i niesprawiedliwości społecznej. Prezydent systematycznie podkreśla, że Tunezyjczycy zostali zdradzeni i porzuceni przez kolejne rządy – zarówno przed, jak i po rewolucji 2011 r. W jego wypowiedziach pojawiają się hasła o Tunezji *ograbionej z bogactw i zubożanej przez korupcję elit*. Terminy takie jak *elity* zastępowane są określeniami o silnym zabarwieniu emocjonalnym: *zdraycy rewolucji, mafie, siły ciemności*. Taka semantyka służy delegitymizacji przeciwników politycznych oraz uzasadnieniu podejmowania środków o charakterze nadzwyczajnym⁵⁰.

Integralnym elementem populistycznego stylu rządzenia Saïeda są również teorie spiskowe, wykorzystywane jako mechanizm wyjaśniania kryzysów społeczno-gospodarczych i politycznych. Po zamachu stanu z 25 lipca 2021 r. prezydent zaczął wskazywać spekulantów, przemytników oraz bliżej nieokreślone *siły zagraniczne* jako winnych pogarszającej się sytuacji gospodarczej kraju. Często operuje niesprecyzowanymi pojęciami takimi jak *oni, spiskowcy czy przestępcy*. Szczególnie mocno atakowana jest Francja, oskarżana o grabież tunezyjskich zasobów naturalnych i ingerencję w wewnętrzne sprawy państwa. Na gruncie tej narracji powstała kampania społeczna *Winou el pétrole? (Gdzie jest ropa?)*, oparta na przekonaniu o istnieniu ukrywanych złóż ropy i gazu, które rzekomo są kontrolowane i odsprzedawane przez firmy francuskie⁵¹.

Innym przejawem konspiracyjnego myślenia jest kampania skierowana przeciwko migrantom z Afryki Subsaharyjskiej. W lutym 2023 r. Rada Obrony Narodowej pod przewodnictwem głowy państwa opublikowała komunikat, w którym oskarżono migrantów o przestępczość i przedstawiono ich jako zagrożenie demograficzne. Narracja ta nawiązuje do tzw. teorii wielkiej wymiany, znanej z retoryki skrajnej prawicy w Europie⁵². Saïed sugeruje istnienie spisku mającego na celu zmianę składu etnicznego Tunezji, co w konsekwencji doprowadziło do wzrostu nastrojów ksenofobicznych, przypadków eksmisji, przemocy i samowolnych kontroli dokumentów⁵³.

Populizm w Tunezji, szczególnie w wydaniu Kaïsa Saïeda, opiera się na symbolicznym zawłaszczeniu *woli ludu*, demontażu instytucji liberalnych, eksploatacji emocji społecznych i wykorzystaniu teorii spiskowych. Saïed przedstawia się jako jedyny

https://www.lemonde.fr/afrique/article/2022/07/01/en-tunisie-le-president-kais-saied-publie-son-projet-de-constitution_6132865_3212.html, 3 V 2025.

⁵⁰ A. Noura, *Le moment populiste en Tunisie*, Webinaire de recherche, Centre Arabe de Recherches et d'Études Politiques (CAREP), 27 I 2022, [online] <https://www.youtube.com/watch?v=19o-uyDDc8M>, 3 V 2025.

⁵¹ H. Nafti, *Tunisie : Le complotisme, clé de voûte de la gouvernance de Kaïs Saïed*, Fondation Jean-Jaurès, 22 XI 2022, [online] <https://www.jean-jaurès.org/publication/tunisie-le-complotisme-cle-de-voute-de-la-gouvernance-de-kais-saied/>, 2 V 2025.

⁵² E.C. Brown, *Tunisia's President Embraces the 'Great Replacement Theory'*, New Lines Magazine, 27 II 2023, [online] <https://newlinesmag.com/spotlight/tunisias-president-embraces-the-great-replacement-theory/>, 2 V 2025.

⁵³ C. Hage, *Le conspirationnisme, « mode de gouvernance » de Kaïs Saïed*, L'Orient le Jour, 14 IX 2024, [online] <https://www.lorientlejour.com/article/1427079/le-conspirationnisme-mode-de-gouvernance-de-kais-saied.html>, 3 V 2025.

prawdziwy reprezentant narodu zdradzonego przez elity, tworząc narrację zagrożenia ze strony *mafii*, *zdrajców* i obcych wpływów. Populistyczna polityka Saïeda wykazuje także paradoksalny wymiar: z jednej strony prezentuje się on jako antysystemowy lider suwerenistyczny, broniący *czystego ludu* przed elitami i ingerencją zewnętrzną, z drugiej – jego działania, zwłaszcza w obszarze polityki migracyjnej, doprowadziły do zbliżenia z zachodnimi elitami politycznymi. Ksenofobiczna retoryka wobec migrantów subsaharyjskich, oparta na teoriach takich jak „wielka wymiana”, zyskała aprobatę środowisk skrajnie prawicowych w Europie, a szczególnie premier Włoch, Giorgii Meloni. To właśnie wspólna narracja o konieczności obrony granic i tożsamości doprowadziła do podpisania w 2023 r. porozumienia o readmisji migrantów między Tunezją a Komisją Europejską⁵⁴. Sojusz z rządem Włoch, oparty na wspólnym interesie ograniczenia migracji z Afryki Północnej, unaocznia ideologiczne zbliżenie Saïeda z europejską prawicą i *de facto* instytucjami UE, mimo jego deklarowanej postawy antyzachodniej.

ZAKOŃCZENIE

Zjawisko populizmu w Tunezji, którego uosobieniem jest Kaïs Saïed, należy postrzegać jako rezultat nakładających się kryzysów gospodarczych, instytucjonalnych, społecznych i tożsamościowych. Jego dojście do władzy zbiegło się z pandemią COVID-19, pogłębiającym się rozczarowaniem transformacją demokratyczną oraz brakiem realnych alternatyw politycznych, wynikającym z osłabienia opozycji i narastającego konfliktu między islamistami a zwolennikami *ancien régime*’u.

Przeprowadzona analiza pozwala stwierdzić, że Kaïs Saïed skutecznie wykorzystał tę polityczną próżnię, kreując się na *czystego* reprezentanta narodu i sprawując władzę w sposób scentralizowany, poza tradycyjnymi ramami instytucjonalnymi. Jego populizm przybrał formę konserwatywno-radykalną, łącząc retorykę rewolucyjną z ksenofobią oraz teoriami spiskowymi i konspiracją. Tęgo rodzaju narracja okazała się szczególnie skuteczna w społeczeństwie zmęczonym nieefektywną transformacją demokratyczną, której nie towarzyszyły oczekiwane reformy gospodarcze.

Wyniki analizy pozwalają w znacznym stopniu potwierdzić sformułowaną hipotezę badawczą, zgodnie z którą sukces polityczny Kaïsa Saïeda, trwałość jego władzy oraz proces reautokracji ustroju Tunezji stanowią efekt połączenia kryzysu demokracji przedstawicielskiej, niespełnionych oczekiwań społecznych oraz umiejętnego wykorzystania populistycznej retoryki, wzmocnionej teoriami spiskowymi. Badanie wskazuje, że populizm pełni w tym kontekście nie tylko funkcję stylu rządzenia, lecz także mechanizmu legitymizującego koncentrację władzy i osłabienia instytucji demokratycznych.

⁵⁴ Commission européenne, *Mémorandum d'entente sur un partenariat stratégique et global entre l'Union européenne et la Tunisie*, 16 VII 2023, [online] https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/pt/ip_23_3887, 2 V 2025.

Jednocześnie należy podkreślić, że władza Kaïsa Saïeda pozbawiona jest spójnej i długofalowej wizji reform, co rodzi pytania o jej trwałość. Historia Tunezji pokazuje, że masowa mobilizacja społeczna może doprowadzić do gwałtownej zmiany reżimu, czego przykładem był upadek rządów Zina el-Abidina Ben Alego w 2011 r.

BIBLIOGRAFIA

- Amara T., *Tunisia President Designates New PM Amid Hopes of Ending Political Crisis*, Reuters, 26 VII 2000, [online] <https://www.reuters.com/article/world/tunisia-president-designates-new-pm-amid-hopes-of-ending-political-crisis-idUSKCN24Q0SG/>.
- Autogolpe*, hasło [w:] *Słownik języka polskiego*, [online] <https://sjp.pwn.pl/slowniki/autogolpe>.
- Bobin F., Blaise L., *En Tunisie, la libération de Nabil Karoui relance la campagne présidentielle*, „Le Monde”, 10 X 2019, [online] https://www.lemonde.fr/international/article/2019/10/09/en-tunisie-la-liberation-de-nabil-karoui-relance-la-campagne-presidentielle_6014879_3210.html.
- Bras J.-Ph., Gobe E., *Légitimité et révolution en Tunisie*, „Revue des mondes musulmans et de la Méditerranée” 2017, n° 142, [online] <https://journals.openedition.org/remmm/9573>.
- Brown E.C., *Tunisia's President Embraces the 'Great Replacement Theory'*, New Lines Magazine, 27 II 2023, [online] <https://newlinesmag.com/spotlight/tunisiass-president-embraces-the-great-replacement-theory/>.
- Chamzi M.Z., *Tunisie – Consensus sur la scène politique*, „The Maghreb and Orient Courier” 2017, n° 39, [online] <https://lecourrierdumaghrebetdelorient.info/focus/tunisie-consensus-sur-la-scene-politique/>.
- Commission européenne, *Mémorandum d'entente sur un partenariat stratégique et global entre l'Union européenne et la Tunisie*, 16 VII 2023, [online] https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/pt/ip_23_3887.
- Dahmani F., *Tunisie: Seulement 33,7% de participation pour les premières municipales de l'après-révolution*, „Jeune Afrique” 2018, [online] <http://www.jeuneafrique.com/557942/politique/tunisie-seulement-337-de-participation-pour-les-premieres-municipales-de-lapres-revolution/>.
- EIU, *Index of Democracy, Reports 2011-2023*.
- En Tunisie, le président Kaïs Saïed publie son projet de Constitution*, „Le Monde”, 1 VII 2022, [online] https://www.lemonde.fr/afrique/article/2022/07/01/en-tunisie-le-president-kais-saied-publie-son-projet-de-constitution_6132865_3212.html, 3 V 2025.
- En Tunisie, une trêve fragile entre Kaïs Saïed et Rached Ghannouchi*, „Jeune Afrique”, 24 II 2020, [online] <https://www.jeuneafrique.com/mag/899824/politique/en-tunisie-une-treve-fragile-entre-kais-saied-et-rached-ghannouchi>.
- Groppi T., *La Constitution tunisienne de 2014 : Illustration de la globalisation du droit constitutionnel ?*, „Revue française de droit constitutionnel” 2026, vol. 114, n° 2, <https://doi.org/10.3917/rfdc.114.0343>.
- Groupe de la Banque mondiale, *Tunisie : Rapport de suivi de la situation économique (Avril 2021)*, [online] <https://www.banquemondiale.org/fr/country/tunisia/publication/economic-update-april-2021>.

- Hachemaoui M., *La Tunisie à la croisée des chemins : Quelles règles pour quelle transition?*, „SWP Research Paper”, 2013, [online] https://www.swp-berlin.org/publications/products/research_papers/2013_RP06f_hmu.pdf.
- Hage C., *Le conspirationnisme, « mode de gouvernance » de Kaïs Saïed*, L'Orient le Jour, 14 IX 2024, [online] <https://www.lorientlejour.com/article/1427079/le-conspirationnisme-mode-de-gouvernance-de-kais-saied.html>.
- Institut national de la statistique (INS), *Indicateurs de l'emploi et du chômage – quatrième trimestre 2019*, [online] <https://www.ins.tn/publication/indicateurs-de-lemploi-et-du-chomage-quatrieme-trimestre-2019>.
- Kadlec A., *Tunisia's Paradoxical Political Union: Ennahda and Nidaa Tounes*, RAND Corporation, 5 II 2016, [online] <https://www.rand.org/pubs/commentary/2016/02/tunisiass-paradoxical-political-union-ennahda-and-nidaa.html>.
- Konstytucja Republiki Tunezyjskiej, 2014, [online] https://www.jurisitetunisie.com/tunisie/codes/Constitution_2014/Constitution_2014_Fr_JuristeTunisie.pdf.
- Laclau E., *On Populist Reason*, London 2005.
- Le parti islamiste Ennahda en tête des législatives en Tunisie, France 24, 9 X 2019, [online] <https://www.france24.com/fr/20191009-tunisie-parti-islamiste-ennahda-tete-legislatives-nabil-karoui>.
- L'interminable régression illibérale de la Tunisie, „Le Monde”, 5 X 2024, [online] https://www.lemonde.fr/idees/article/2024/10/05/l-interminable-regression-illiberale-de-la-tunisie_6344293_3232.html.
- Lussato C., *Dialogue national, feuille de route : où va la Tunisie ?*, „Le Nouvel Observateur (NouvelObs)” 2013, 8 X 2013, [online] <https://www.nouvelobs.com/monde/20131008.OBS0129/dialogue-national-feuille-de-route-ou-va-la-tunisie.html>.
- Martinez L., *L'Afrique du Nord après les révoltes arabes*, Paris 2009.
- M'Rad H., *Quel changement de régime politique en Tunisie ? Dysfonctionnements, finalisme et variables*, „Revue Tunisienne de Sciences Politique” 2023, n° 7.
- Mudde C., *The Populist Zeitgeist*, „Government and Opposition” 2004, vol. 39, no. 4.
- Muhlberger W., *La transition en Tunisie : La délicate éclosion du compromis politique*, „Annuaire IEmed de la Méditerranée” 2016.
- Müller J.-W., *What Is Populism?*, Philadelphia 2016.
- Nafti H., *Notre ami Kaïs Saïed : Essai sur la démocrature tunisienne*, Paris 2024.
- Nafti H., *Tunisie : Le complotisme, clé de voûte de la gouvernance de Kaïs Saïed*, Fondation Jean-Jaurès, 22 XI 2022, [online] <https://www.jean-jaures.org/publication/tunisie-le-complotisme-cle-de-voute-de-la-gouvernance-de-kais-saied/>.
- Nafti H., *Tunisie : Vers un populisme autoritaire ?*, Paris 2022.
- Nidaa Tounès remporte 85 sièges au Parlement tunisien, France 24, 2014, [online] <https://www.france24.com/fr/20141030-elections-tunisie-nidaa-tunes-remporte-85-sieges-parlement>.
- Nouira A., *Le moment populiste en Tunisie*, Webinaire de recherche, Centre Arabe de Recherches et d'Études Politiques (CAREP), 27 I 2022, [online] <https://www.youtube.com/watch?v=19o-uyDDc8M>.
- Raport MFW, nr 15/285.
- Rosanvallon P., *Le siècle du populisme : Histoire, théorie, critique*, Paris 2020.

- Szczepankiewicz-Rudzka E., *Proces demokratyzacji Tunezji w świetle teorii transformacji systemowej*, „Athenaeum. Polskie Studia Politologiczne” 2019, vol. 61(1), <https://doi.org/10.15804/athena.2019.61.01>.
- Tamzini W., *La place de la religion dans la nouvelle Constitution tunisienne : prolégomènes à une sécularisation ?*, [w:] *Laïcité, Musulmans et Chrétiens en Méditerranée. Actes du colloque organisé à l'Université de Limassol (Chypre) les 31 mars et 1^{er} avril 2017 : Religions et États en Méditerranée orientale : influences ottomanes et héritage colonial*, Paris 2017, s. 85-88, [online] <https://www.calameo.com/read/0037423019986358799bc>.
- Tunisie : *Estimations, transparence, opposition... Le référendum constitutionnel en 5 questions*, „Jeune Afrique”, [online] <https://www.jeuneafrique.com/1362859/politique/tunisie-estimations-transparence-opposition-le-referendum-constitutionnel-en-5-questions/>.
- Tunisie : *Kaïs Saïed élu président avec 72,71 % des voix*, RFI, 14 X 2019, [online] <https://www.rfi.fr/fr/afrique/20191014-tunisie-presidentielle-kais-saied-elu-president-republique-officiel>.
- Tunisie : *le juriste Kaïs Saïed remporte largement l'élection présidentielle*, „Le Monde”, 13 X 2019, [online] https://www.lemonde.fr/international/article/2019/10/13/les-tunisiens-appelles-a-voter-pour-le-second-tour-de-la-presidentielle_6015331_3210.html.
- Tunisie *Bulletin de conjoncture : Réformes économiques pour sortir de la crise*, [online] <https://documents1.worldbank.org/curated/en/909301642180849531/pdf/Tunisia-Economic-Monitor-Economic-Reforms-to-Navigate-Out-of-the-Crisis-Winter-2021.pdf>.

Ewa SZCZEPANKIEWICZ-RUDZKA – adiunkt na Uniwersytecie Jagiellońskim w Krakowie, w Instytucie Studiów Politycznych i Stosunków Międzynarodowych w Katedrze Stosunków Międzynarodowych i Polityki Zagranicznej. Jej badania koncentrują się na współczesnej historii krajów Maghrebu, szczególnie w kontekście transformacji politycznych, społecznych i kulturowych, polityce europejskiej w regionie Morza Śródziemnego oraz teoriach demokratyzacji.